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Česká republika je už členem 476 mezinárodních organizací. Jen na příspěvky 
vydá ročně 3,5 miliardy korun. Stát se kvůli rostoucím nákladům rozhoduje,  
ve kterých institucích je česká účast zbytečným luxusem. TÉMA / str. 4

Fond obrany nevznikne, 
Babiš je proti
Ministr obrany Martin 
Stropnický narazil. Proti  
záměru zřídit speciálním 
zákonem fond, kam by si re-
zort ukládal miliardové pře-
bytky, se postavil ministr 
financí Andrej Babiš. Vznik 
fondu přitom podporují 
koaliční partneři. str. 2

Majitel Hollandie 
prodal supermarkety
Fond společnosti Conseq 
koupil pět supermarketů 
od podnikatele Františka 
Piškanina, jehož rodina 
mimo jiné ovládá výrobce 
jogurtů Hollandia. Dva 
z prodaných supermarketů 
jsou v Karlovarském kraji, 
tři v Ústeckém. str. 6

Navzdory haváriím má 
Unipetrol rekordní zisk
Hospodaření Unipetrolu na-
rušil výpadek v litvínovské 
rafinerii a odstávka rafinerie 
v Kralupech. Loňské tržby 
firmy tak klesly o 19 procent. 
I díky pojistkám za havárii 
v Litvínově však Unipetrol 
vykázal rekordní zisk  
7,98 miliardy korun. str. 8
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Řídit kraj jako firmu
Nejsem Babišův  
zaměstnanec, říká  
hejtmanka Středočeského  
kraje Jaroslava Pokorná 
Jermanová. 

ROZHOVOR

str. 13

Zástupy adeptů  
na strojvůdce
Přísným sítem zkoušek 
na strojvedoucího 
projde pouze polovina 
uchazečů.

BYZNYS
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BOHUSLAV SOBOTKA:

Tlak ČSSD funguje. ANO a Ťok 
odmítali přidat letos krajům 
na jejich silnice. Tak to musela 
ministrovi uložit vláda. A vida, 
už navrhuje dvě miliardy :)

twitter.com/e15news

Světové spolky stojí 
Česko miliardy
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O hlouposti a funkcích
Kdyby si to tak burziáni uvědomili dříve, ne-
museli by trávit bezesné noci marnými spekula-
cemi nad tím, co že ten Trump má vlastně s tou 
ekonomikou pro příští léta za lubem. Kdyby si 
to tak Putin uvědomil dříve, nemuselo by chudé 
Rusko platit tolik hackerů, aby bylo jasné, co že 
ten Trump má vlastně s tím světem pro příští léta 
za lubem. Kdyby si to tak americký lid uvědomil 
dříve, měli by voliči více informací o tom, co že 
ten Trump má vlastně s tou Amerikou za lubem. 
Stačilo prostě vědět a využít faktu, že svým způso-
bem geniální Trump má v kapse svým způsobem 
hloupý chytrý telefon. Nezabezpečený samsung. 
Snad navíc nejde o S7, a případné fyzické selhání 
telefonu tak nebude mít vliv na funkci. Prezidenta. 

Plní funkci sociální, výletní, rodinně-reintegrač-
ní, manifestační, úsporově a kulturně devalvační, 
bývá rovněž obvykle první sebeposkytnutou 
pomocí po frustrujícím pracovním dnu: český 
supermarket. Bezpochyby z lásky k Česku tu 
zahraniční hráči vyšvihli podle agentury Nielsen 
nejvíce stodol ve střední Evropě. Jeden velký 
kšeft připadá v průměru na 6562 Čechů včetně 
imobilních starců a nemluvňat. Inu jediné české 
praktikované náboženství uctívající boha Slev si 
žádá širokou síť svatostánků.

Akcie Atlasů amerického autotrhu, svaté trojice 
Ford, GM a Fiat Chrysler, posílily od Trumpova 
zvolení v průměru o 30 procent. Non-smart odvět-
ví zažívají orgastické stahy, po kom to asi mají.

n Stávající norma o roz-
počtových pravidlech 
umožňuje ukládat mili-
ardové přebytky a vy- 
užívat je i v následují-
cích letech, argumentují 
finance.

Pavel Otto 

Ministr obrany Martin Strop-
nický (ANO) narazil. A tam, kde 
to nečekal. Proti záměru zřídit 
speciálním zákonem fond obra-
ny či modernizace armády, kam 
by si rezort ukládal miliardové 
přebytky, se postavil jeho stra-
nický šéf, ministr financí Andrej 
Babiš. Vznik fondu přitom pod-
porují koaliční partneři, mimo 
jiné odborný mluvčí ČSSD pro 
obranu a předseda Poslanecké 
sněmovny Jan Hamáček.

Kvůli pomalému uzavírání 
strategických zakázek Strop-
nický jen za loňský rok neutra-
til přes čtyři miliardy korun. 
Letos dostal přidáno téměř pět 
miliard, dohromady hospo-
daří s více než dvaapadesáti 

miliardami. Pokud bude stát 
vydávat na obranu 1,4 procenta 
hrubého domácího produktu, 
jak se vláda zavázala, rozpočet 
ministerstva se za dva roky 
vyšplhá na 76 miliard.

„Zřízení zvláštního fondu 
obrany považujeme v sou-
časnosti z hlediska správy 
veřejných prostředků 
za nesystémový 
krok,“ sdělil Filip 
Běhal z tiskového 
oddělení Babišova 
úřadu. Připo-
mněl, že norma 
o rozpočtových 
pravidlech 
obsahuje institut 
nároků z nespo-
třebovaných výdajů. 
„Jak název napovídá, 
jsou zde alokovány přebyt-
ky z předchozích fiskálních ob-
dobí jednotlivých kapitol. Tyto 
finanční prostředky mohou být 
v rámci těchto kapitol zapojeny 
do rozpočtu na příslušný rok, 
dotčené rezorty tedy o peníze 
nepřicházejí,“ dodal s tím, že 
ministerstva mohou vytvářet 
i rezervní fondy.

Fond obrany by byl obdobou 
dříve vzniklých fondů dopravní 
infrastruktury a rozvoje byd-
lení. Jejich existenci kritizovali 
Babišovi předchůdci Miroslav 
Kalousek (TOP 09) a Eduard 
Janota (nestraník), protože ne-
jsou součástí státního rozpočtu. 
„Oba tyto vředy na těle veřej-

ných rozpočtů porodila 
opoziční smlouva,“ 

prohlásil v roce 
2010 Kalousek. 
„Považujeme je 
za nesystémové, 
protože se tak ze 
státního rozpoč-
tu vylučují určité 

prostředky,“ řekl 
později Janota. 
Stropnický chtěl 

existenci fondu za-
kotvit v zákoně, aby jeho 

případné zrušení, respektive 
využití pro jiné účely, než jsou 
nákupy vojenské techniky, ne-
bylo tak jednoduché. Před něko-
lika lety právě převedením čtyř 
desítek miliard z rezervních 
fondů ministerstev do státního 
rozpočtu Kalousek snížil deficit. 
Tato situace se může opakovat.

Fond obrany nevznikne, 
Babiš je proti

Protagonisté dne

František PIŠKANIN

PODNIKATEL

Jan KLAS

ŠÉF ŘÍZENÍ LETOVÉHO PROVOZU

Marek ŚWITAJEWSKI

ŘEDITEL UNIPETROLU

Investiční společnost Conseq 
od něj odkoupila pět supermar-
ketů, které jeho firma vlastnila 
v Karlovarském a Ústeckém kraji.

str. 6

Vzdušný prostor nad Českem se stále 
více zahušťuje, což je dobrá zpráva 
pro dispečery, kteří zaznamenali 
sedmiprocentní růst počtu přeletů.

str. 6

I přes výpadek etylenové jednotky 
v Litvínově a odstávku rafinerie v Kra-
lupech měl petrochemický gigant 
zisk téměř osm miliard korun. 

str. 8

Zápisník  
Jaroslava Bukovského

Rozpočet  
ministerstva obrany  

se za dva roky  
měl vyšplhat na

76
miliard.

NA SILNICÍCH VYSOČINY přibývají kvůli tuhé zimě výtluky. Nejvíc je to znát na hlavních solených tazích.  
Silničáři prozatím studenou asfaltovou směsí spravují nejhorší místa, kde výtluky překážejí provozu nebo 
ohrožují jeho bezpečnost. Snímek je pořízen na silnici II/351 u Třebíče, mezi odbočkou na Pozďátky a vsí 
Slavičky.

BOJ S VÝTLUKY
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n Koaliční strany se 
chystají na volební 
sjezdy a nominační 
konference běží jako 
po drátku. Idyla, kte-
rá při tom panuje, je 
jenom zdánlivá.

Jana Havligerová

Žádný velký rozruch, žádné 
překotné změny, hlavně 
klid po pěšině. Zvlášť pokud 
se jedná o vůdce stran. 
Zhruba devět měsíců, které 
zbývají do parlamentních 
voleb, není vhodný čas 
na přepřahání. Nenechte 
se ale mýlit, překvapení 
mohou přijít. Na většině 
nominačních konferen-
cí se hlasuje aklamací, 
při volbách vedení stran 
na sjezdech 
ovšem tajně 
a to je jiné 
kafe. Lítý 
boj o místa 
na kandi-
dátkách pro 
podzimní 
sněmovní volby bude násle-
dovat vzápětí.

První na řadě je už 
na konci února celostátní 
volební sněm ANO, hnutí 
už má za sebou i nominační 
konference. Jediným kandi-
dátem na předsedu je podle 
všech krajů Andrej Babiš, 
na post prvního místopřed-
sedy všichni doporučují 
Jaroslava Faltýnka. Ucha-
zečů o další místopředsed-
nické posty už ovšem bude 
víc. Hodlají se o ně ucházet 
ministři Martin Stropnický 
i Richard Brabec, do vedení 
by se rádi propracovali také 
brněnský primátor Petr Vo-
křál, středočeská hejtman-
ka Jaroslava Pokorná Jerma-
nová, poslanec Jan Volný 
či karlovarská hejtmanka 
a šéfka Asociace krajů Jana 
Vildumetzová. 

Na tři posty řadových 
místopředsedů ANO je 
zkrátka tlačenice. Mimo 
jiné i proto, že jde o odrazo-
vý můstek jak pro umístění 
na kandidátce do sněmov-

ních voleb, tak i na případ-
nou funkci ministra v další 
vládě. Že získá post, o který 
usiluje, tak má jisté už jen 
současný druhý muž ANO 
Faltýnek. Ostatně kvůli no-
vému zákonu o střetu zájmů 
definitivně odešel z Agro-
fertu a politice se hodlá 
věnovat na sto procent. To 
je potřeba ocenit.

Sociální demokracie ještě 
nominační konference ne-
uzavřela. Ale i o této straně 
platí, že šéfa měnit nehodlá. 
Jednota kolem osoby Bohu-
slava Sobotky je ovšem pod-
míněná, jeho sociálnědemo-
kratičtí oponenti čekají, jak 
dopadnou podzimní volby. 
Pak se bude znovu účto-
vat. Pozici prvního místo-
předsedy strany by podle 
dosavadních nominací 
měl hladce obhájit ministr 

vnitra Milan 
Chovanec. 
Ten ovšem 
bude mít 
vyzývatele 
– poslance 
Jeronýma 
Tejce. 

Víc než dost adeptů je 
i na místa řadových místo-
předsedů. Zvlášť v ČSSD ale 
platí: nerozhoduje počet no-
minací, ale hlasy na sjezdu. 
Jejich potřebné množství 
bývá výsledkem dohod re-
gionů stylem něco za něco. 
Skládání volebních kandi-
dátních listin je ve straně 
ještě daleko, rozhodovat 
o nich budou členové regio- 
nálních organizací, kteří 
nakonec schvalují i celou 
kandidátku. Předsednictvo 
ČSSD ale může kohoko-
liv škrtnout nebo změnit 
pořadí.

Lidovci mají vrcholné 
stranické rokování až 
v květnu. Kandidáti na růz-
ná místa ve straně včetně 
nominací na předsedu 
vzejdou z okresních a kraj-
ských konferencí. Jisté je, že 
předseda Pavel Bělobrádek 
hodlá post šéfa strany ob-
hajovat a jeho potenciální 
vyzývatel ministr Marian 
Jurečka svoje ambice proza-
tím potlačil.

Ve stranách se 
chystá boj o místa 
na kandidátkách
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Už dnes chybí 
v nemocnicích mini-
málně 1055 úvazků 
lékařů.

Umění
dřeva

Současně probíhá veletrh Dřevostavby a Moderní vytápění

2. - 5. 2. 2017
Výstaviště Praha - Holešovice

2.ročník výstavy současné umělecké tvorby ze dřeva

265399/19 inzerce

Adéla Čabanová

Čeští lékaři stárnou, za pár 
let jich zřejmě začne ubývat. 
Zejména regionální nemoc-
nice čelí problému s ne-
dostatkem lékařů. Přesto 
nemusí být plánované zvý-
šení počtu 
studentů 
medicíny, 
které iniciu-
je minister-
stvo zdra-
votnictví, 
jednoznač-
ným řeše-
ním. Experti upozorňují, že 
máme více lékařů na počet 
obyvatel, než je v Evropské 
unii průměr. Jejich nedosta-
tek má tak jinou příčinu, než 
že by lékařů v Česku bylo 
málo. 

„Pes je zakopán v řízení 
a organizaci zdravotnictví,“ 
tvrdí analytik Pavel Vepřek 
ze sdružení Občan. „Někteří 

lékaři pracují v zaříze-
ních, která tu již dávno být 
neměla, a jsou vytěžováni 
činnostmi, které by za ně 
mohl dělat někdo jiný. Hlav-
ním pachatelem současného 
stavu není nedostatek peněz 
ve zdravotnictví, ale způsob, 

jakým jsou 
spravovány,“ 
tvrdí Vepřek. 

Podle Pavla 
Hroboně 
z agentury 
Advance 
Healthcare 
Management 

Consulting v nemocnicích 
nevyužívají nové postupy 
v organizaci péče a málo 
praktikují jednodenní 
chirurgii. „Jak jasně ukazuje 
mezinárodní srovnání, 
lékařů máme dostatek, jen 
je často nepoužíváme tam, 
kde jsou opravdu potřeba,“ 
uvedl Hroboň před časem 
v časopisu Respekt.

Také podle poslance Bohu-
slava Svobody (ODS) proto 
nemusí být zvýšení počtu 
lékařů efektivní, pokud se 
dál budou příliš věnovat 
administrativě. Částečně 
dává připomínkám za prav-
du i ministr zdravotnictví 
Miloslav Ludvík, ředitel 
největší nemocnice v Česku. 
„V Motole dnes v noci slouží 
kolem 97 lékařů, což je moc. 
Kdyby to byla nemocnice 
na Západě, tak by jich stačilo 
63 a bohatě by to pokryli,“ 
uvedl Ludvík v televizi 
Prima. Přesto trvá na tom, že 
mediků musí přibýt, aby se 
vyrovnal očekávaný propad 
způsobený stárnutím dneš-
ních lékařů.

Podle analýzy Ústavu 
zdravotnických informací 
a statistiky chybí už dnes 
v nemocnicích minimálně 
1055 úvazků lékařů. S tím, 
jak lékaři stárnou a budou 
odcházet, se situace zhorší.

Lékařů není málo, přesto chybějí

2017

VOLEBNÍ  
ROK

Zpravodajská kauza  
změní soudce

Pražský městský soud ode-
bral kauzu zneužití Vojen-
ského zpravodajství Heleně 
Králové, která opakovaně 
zprostila viny obžalova-
nou Janu Nečasovou (dříve 
Nagyovou) i trojici zpravo-

dajců. Obvodní soudkyni 
vytkl nelogické hodnocení 
důkazů a zpochybnil její 
nestrannost.  

ÚOHS rozhoduje rychleji

Úřad pro ochranu hospo-
dářské soutěže zrychlil 
svoje rozhodování v oblasti 

veřejných zakázek. V první 
instanci se už dostává 
pod zákonný limit 60 dnů, 
průměrné odvolací řízení 
však stále trvá přes půl 
roku. Vyplývá to z výsledků 
analýzy spolku EconLab, 
který sdružuje ekonomy 
Univerzity Karlovy v Praze. 
/čtk/

Krátce
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ČR se stala nově členem:

• Antarktida – konzultativní 
status ACS

• Mezinárodní asociace herních 
regulátorů IAGR

• Evropská molekulární 
laboratoř EMBL

• Evropský registr pro zajištění 
kvality vysokého školství 
EQAR

• Sdružení pro akademickou 
spolupráci ACA Europe

• Evropská požární sprinklerová 
síť EFSN

ČR ukončila členství:

• Sdružení historiků – Asociace 
učitelů dějepisu Euroclio

• Mezinárodní společnost pro 
hnojiva IFS

• Evropská asociace pracovišť 
pro dálkový výzkum Země 
EARSel

• Mezinárodní program pro 
výzkum klimatu WCRP

• Mezinárodní institut správních 
věd IIAS Pramen MZV ČR

Změny v posledních 
třech letech

n Na členské 
příspěvky 
v mezinárodních 
organizacích 
vydá Česko ročně 
3,5 miliardy 
korun. Stát 
hledá, ve kterých 
z nich je česká 
účast zbytečným 
luxusem.

Tomáš Stingl

Seznam mezinárodních 
organizací, v nichž je Česká 
republika členem, má 
v současnosti 476 položek. 
Vedle samozřejmostí, jako je 
Mezinárodní měnový fond 
nebo Dětský fond OSN, jsou 
na něm i podstatně méně 
známé organizace. Třeba Ev-
ropská federace parazitologů, 
takzvaná Pšeničná iniciativa 
nebo například Evropské 
fórum úředních věstníků. 
V některých je účast v pod-
statě bezplatná, v mnoha 

Výdaje Česka na členství   
ve 476 organizacích se zvyšují

DO ŠVÝCARSKA. Evropské organizaci pro jaderný výzkum CERN plánuje Česko letos přispět více 
než 280 miliony korun. Za to mohou na prestižním pracovišti u Ženevy působit čeští vědci a studenti, 
české firmy smějí soutěžit o zakázky na vybavení a služby.

Kolik stojí členství  
ve vybraných organizacích  

(v milionech korun, přepočet  
podle aktuálního kurzu)

naopak Česko platí sedmici-
ferné sumy už jen za členství. 
„Ve zhruba 80 mezivládních 
organizacích je český příspě-
vek jeden milion korun nebo 
vyšší,“ informovala Irena 
Valentová z ministerstva 
zahraničních věcí.

MOLEKULY, SOUDCI I HNOJIVO
V roce 2015 Česko vydalo 
za tyto poplatky celkem  
3,5 miliardy korun. To 
znamená růst výdajů za tři 
roky o šestinu. Za uplynulou 
sezonu bude součet zřejmě 
podobný. Důvody vyššího 
účtu za poplatky jsou tři. 
Jednak se projevila slabá 

Evropská  
organizace  

pro jaderný výzkum 
CERN

Spojený  
ústav jaderných 

výzkumů  
SÚJV

Evropská organizace 
pro astronomický 
výzkum na jižní 
polokouli ESO

Evropská 
molekulárně--

biologická laboratoř  
EMBL

Evropská konference 
pro molekulární 

biologii  
EMBC

koruna, protože většina 
příspěvků se platí v eurech 
nebo dolarech. Roli hraje 
i rostoucí HDP Česka, podle 
nějž mnohé organizace 
každoročně upravují kon-
krétní výši poplatků. Dalším 
důvodem vyšších výdajů 
je, že od roku 2012 vzrostl 
počet organizací s českou 
účastí o víc než dvě desítky. 
Vstoupili jsme například 
do Evropské molekulární la-
boratoře, získali jsme status 
konzultanta pro problema-
tiku Antarktidy. Česko na-
opak ukončilo členství třeba 
v Mezinárodní společnosti 
pro hnojiva IFS.

„Vzhledem ke stále větší 
provázanosti světa více 
mezinárodních organizací 
vzniká, než zaniká. Proto je 
logické, že ČR se i ve vlast-
ním zájmu musí do jejich 
aktivit zapojovat, nelze šetřit 
za každou cenu,“ říká Valen-
tová. Podle ní nelze členství 
měřit jen penězi. „Například 
podpora mezinárodnímu 
soudu, kde díky tomu půso-
bilo několik našich soudců, 
může být z hlediska obecné 
světové bezpečnosti a presti-
že českého státu přínosnou, 
ale čistě finanční přínos 
oproti nákladům prokázat 
nelze,“ ilustruje Valentová.

V KOMPETENCI MINISTERSTEV
Účast na podobných pro-
jektech byla do roku 2014 
financována právě z rozpoč-
tu ministerstva zahraničních 
věcí. V současnosti jdou 
peníze přímo z jednotlivých 
rezortů, které také zvažují 
smysluplnost členství v té 
které organizaci. Příkladem 
je třeba Evropský registr pro 
zajištění kvality vysokého 
školství, do kterého ČR 
vstoupila nedávno. „Letošní 
členský příspěvek činí  
5400 eur, tedy v přepočtu asi 
146 tisíc korun,“ uvedl Anto-

nín Zelenka z ministerstva 
školství, mládeže a tělový-
chovy. Podle ministerstva, 
které vstup doporučilo, je 
přínosem přístup k informa-
cím z registru evropských 
agentur, účast na mezinárod-
ních odborných akcích nebo 
těsnější spolupráce s agen-
turami, které porovnávají 
kvalitu univerzit.

KONEČNÉ SLOVO MÁ VLÁDA
Kvůli hledání úspor v sou-
časnosti platí, že konečné 
slovo má vždy vláda. Ta musí 
každý nový vstup do mezi-
národní organizace schválit. 
Roli hrají nejen peníze, ale 
i strategické směřování 
státu. V současnosti tak 
například graduje polemika 
o to, zda by se měla Česká 
republika stát členem nové 
rozvojové banky AIIB. Za tou 
stojí jako hybná síla Čína 
a banka je vnímána jako pro-
jekt na financování moderní 
Hedvábné stezky.
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n Městská část si 
stěžuje na nedostateč-
nou pomoc při řešení 
problému s prodejem 
bytů v Písnici.

Vedení Prahy odmítá měst-
ské části Libuš pomoci při 
řešení podání nevyžádané 
nabídky do soutěže na pro-
dej bytů v Písnici firmou 
ČEZ. Na jednání pražských 
zastupitelů to řekl staros-
ta Jiří Koubek (TOP 09). 
Od města podle něj radnice 
nedostala vyžádané pod-
klady ani návrh smlouvy, 
na jejímž základě by mohla 
Libuš získat od Prahy půjčku 
na koupi domů. ČEZ prodává 
soubor více než 700 bytů 

za odhadní cenu přes miliar-
du korun. 

„Radnice dělá vše, aby 
mohla nabídku podat, ale 
potřebuje součinnost ma-
gistrátu. Dvakrát jsem žádal 
podklady, které měli radní, 
když v říjnu probírali kauzu 
bytového fondu. Až tento 
týden jsem obdržel informa-
ci, že jeden takový podklad 
existuje − právní analýza 
možnosti koupě. Ani přes 
opakovanou výzvu mi nebyl 
poskytnut,“ řekl Koubek.

Stejně tak žádal návrh 
smlouvy, na jejímž základě 
by radnice dostala půjčku 
na koupi bytů. Zastupitelé 
loni v listopadu rozhodli, že 
radnice o ni může zažádat, sa-
motnou půjčku ale neschvá-
lili. Ani návrh prý Koubek 

nedostal. Termín, dokdy moh-
li dát zájemci své nabídky, 
vypršel 2. prosince 2016. Aby 
byla radnice ještě do soutěže 
dodatečně zařazena prostřed-
nictvím nevyžádané nabídky, 
musí nevratně zaplatit ČEZ 
milion korun. Peníze podle 
Koubka radnice nemá. 

Primátorka Adriana 
Krnáčová (ANO) tvrzení, 
že Praha radnici nepomá-
há, odmítla. „Nevím, jakou 
větší součinnost bychom měli 
poskytnout, než to, na čem se 
usneslo zastupitelstvo. Libuši 
jsme garantovali, že pokud se 
do soutěže přihlásí, tak jsme 
ochotni konečnou částku 
pokrýt bezúročnou půjčkou,“ 
uvedla Krnáčová. Podat nevy-
žádanou nabídku prý radnice 
zvládne sama. /čtk/

Libuš si stěžuje 
na nezájem magistrátu

ZPOVĚĎ O TĚŽKÉ RODINNÉ 
SITUACI, STESKU PO MÁMĚ 
A ODCIZENÍ S TÁTOU

Vychází dnes 

v deníku
 

VLADIMÍR RŮŽIČKA 
MLADŠÍ

265090/24 inzerce

PŘÍLIŠ MNOHO ZUBŮ je název výstavy, která v sobotu 
začne v Museu Kampa. Její návštěvníci dostanou příležitost 
zhlédnout na jednom místě více než 200 exponátů českých 
a slovenských autorů, kteří tvořili v šedesátých letech.

UMĚNÍ NA KAMPĚ
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Radnice Prahy 6 a 8 začnou 
letos jako první řešit pře-
stupky v parkovacích zónách 
městských částí. Od příštího 
roku se přidají i zbylé městské 
obvody, kde jsou zóny zave-
deny. Rozhodli o tom pražští 
zastupitelé. 

Důvodem pro změny je 
efektivnější vymáhání dodr-

žování pravidel parkování 
v zónách. Odvolacím orgánem 
je nyní ministerstvo dopravy, 
nově to má být magistrát. 
Městské části Praha 6 a 8 
začnou přestupky řešit od 1. 
července 2017. Zbylé městské 
části budou pokuty vybírat 
od 1. ledna 2018, to se týká 
například Prahy 1, 2, 3 nebo 7. 

„Jsem rád, že tato změna byla 
schválena. Kompetence se 
přenáší na nižší úroveň, což je 
z pohledu práva dobře,“ řekl 
náměstek primátorky Petr 
Dolínek.

Prvoinstanční řešení pře-
stupků nyní zajišťuje přísluš-
ný odbor magistrátu a odvola-
cím orgánem je ministerstvo 

dopravy. „Tento způsob vysoce 
zatěžuje příslušný odbor, 
a vzhledem k problematické 
funkčnosti odvolacího orgánu 
mnoho přestupků není doře-
šeno,“ píše se v materiálu, kte-
rý schválili zastupitelé. Nově 
tak budou prvoinstančním 
místem radnice a odvolacím 
orgánem hlavní město. /čtk/

Přestupky s parkováním budou 
řešit jednotlivé městské části 

Ústavní stížnost kvůli 
metru D
Praha podá kvůli rozhod-
nutí soudu o zrušení změny 
územního plánu ohledně 
plánovaného metra D 
ústavní stížnost. Pražský 
městský soud změnu 
zrušil v červenci 2015, loni 
koncem roku Nejvyšší 
správní soud zamítl kasační 
stížnost města. Město s ma-
jiteli pozemků, kteří změnu 
územního plánu u soudu 
napadli, jedná o dohodě. /čtk/ 

Krátce
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n Investiční společ-
nost Conseq vyrazila 
na realitní nákupy. 
Pokud všechny roz-
jednané transakce 
vyjdou, vloží letos 
do nemovitostí půl 
miliardy korun. 

Daniel Novák

Fond společnosti Conseq 
koupil do svého portfolia 
pět supermarketů. Prodával 
je velkopodnikatel Franti-
šek Piškanin, jehož rodina 
ovládá logistickou společ-

nost Hopi a výrobce jogurtů 
Hollandia. „Tyto nemovi-
tosti jsme vyhodnotili jako 
vhodné jak z hlediska ceny 
a očekávaného výnosu 
ve vztahu k inves-
tičním rizikům, 
tak vzhledem 
k záměru mít 
portfolio 
nemovi-
tostí široce 
diverzifiko-
vané, přičemž 
zastoupení 
regionálních 
maloobchodních 
nemovitostí bylo dosud 
nízké,“ uvedl šéf skupiny 
Conseq Jan Vedral. 

Dva z prodaných super-
marketů jsou v Karlovar-
ském kraji, tři v Ústeckém. 
Kupní cenu strany nezve-

řejnily. 
„Snad mohu pro-
zradit, že roční 

výnos z nájmu 
k pořizova-
cí ceně je 
v současnosti 
dvouciferný,“ 
dodal Vedral. 

Podílové listy 
fondu, do ně-

hož se super-
markety dostaly, si 

budou moci od deseti 
tisíc korun pořídit i drobní 
investoři.  

Konzultanti připomí-
nají, že v této části retailu 
– na rozdíl třeba od kance-
láří nebo skladů – se vůči 
nájemcům příliš neuplatňu-
jí pobídky typu nájemních 
prázdnin nebo příspěvků 
na vybavení interiérů. To 
majitelům zvyšuje zisky. 

„Retail představuje 
stabilnější investici, a to 
především z pohledu jistoty 
příjmu. To platí také z hle-
diska dané lokality. Re-
tail, konkrétně segment 
potravin, funguje nejen 
ve velkých městech, ale také 
v těch nejmenších s počtem 
obyvatel pod deset tisíc,“ vy-
světlil investiční specialista 

Majitel Hollandie Piškanin  
prodal supermarkety

Fond Conseq  
koupil celkem

5
supermarketů, z toho  
dva v Karlovarském  

a tři v Ústeckém  
kraji.

Zdeněk Špaček z poraden-
ské společnosti JK Advisory, 
která se na transakci mezi 
investičním fondem Conseq 
a podnikatelem Piškaninem 
podílela. 

Investiční skupina Conseq 
pracuje na možnostech 
nákupu dalších realit. „Jsme 
v pokročilém stadiu jednání 
o nákupu průmyslového 
areálu v Praze-západ. Před-
pokládáme, že transakce 
bude finalizována do konce 
prvního čtvrtletí letošního 
roku,“ sdělil ředitel firmy 
Jan Vedral. „Ve druhém 
čtvrtletí bychom mohli 
nakoupit administrativní 
budovu v Praze, kde jsme 
již s prodávajícím také 
dohodnuti na podmínkách 
transakce,“ dodal. 

Pokud Conseq úspěšně 
dokončí obě transakce 
a prodej podílových listů 
bude pokračovat stejným 
tempem jako v loňském 
roce, investuje letos zhruba 
půl miliardy korun.

n Počet přeletů ci-
vilních letadel nad 
republikou vzrostl 
meziročně o sedm 
procent.

Český vzdušný prostor vy- 
užilo loni téměř 837 tisíc 
letadel. Dispečeři zazname-
nali zhruba sedmiprocentní 
nárůst počtu přeletů oproti 
předchozímu roku. Tento 
trend platí dlouhodobě, 
počet přeletů se za posled-
ních čtrnáct let zdvojnáso-
bil, uvedlo Řízení letového 
provozu.

Ještě o procento vyšším 
tempem rostl objem takzva-
ných přeletových jednotek, 
které jsou významné pro 
příjem leteckých dispečerů. 
Tento ukazatel bere v potaz 
hmotnost letadel a délku 
trasy, po kterou je tuzemští 
dispečeři navigují. Největ-
ším zákazníkem Řízení 
letového provozu podle 
počtu letových jednotek 
zůstává letecká společnost 
Lufthansa před společ-
nostmi Emirates a Turkish 
Airlines. 

Letecký provoz nad 
Českem se dál zahušťuje

Největší počet přeletů za-
znamenali dispečeři během 
léta, vůbec nejsilnější provoz 
byl v červenci, kdy přes Čes-
ko letělo téměř 88 tisíc leta-
del. Vůbec nejvíc jich bylo 
30. července, kdy dispečeři 
po českém nebi navigovali 
přes tři tisíce letů.

Odhadem pak za celý loň-
ský rok přes Česko cestovalo 
na 130 milionů cestujících. 
Oživení letecké dopravy 
pokračovalo i na pražském 
Letišti Václava Havla, kde 
byl loni nejsilnější provoz 
od roku 2012. Počet pohybů, 
tedy startů a přistání, vzros-
tl meziročně o 6,4 procenta 
na 136 419.

Průměrná délka zpoždění 
při přeletech českým vzduš-
ným prostorem dosahovala 
setinu minuty na let. To je 
devětkrát méně, než kolik 
požaduje předpis EU.

Státnímu ŘLP v předloň-
ském roce klesl zisk téměř 
o 130 milionů korun na  
407 milionů korun, přestože 
tržby vzrostly zhruba  
o 300 milionů na 3,7 miliardy 
korun. Důvodem byl prodej 
nevyužívané budovy v roce 
2014, který jednorázově 
vylepšil hospodaření dlou-
hodobě ziskových dispečerů 
o 210 milionů korun, a tím 
významně zkreslil výsledky 
následující sezony. /čtk/

VÝVOJOVÉ CENTRUM ELEKTRONIKY vystavěla v Šenově 
u Nového Jičína firma Varroc Lighting Systems, která vyrábí 
automobilové osvětlení. Investovala do něho přes 24 milionů 
korun. Pracuje tam téměř sto elektroinženýrů, kteří mají k dis-
pozici špičkové výzkumné a prototypové laboratoře. 

ŠPIČKOVÝ VÝVOJ
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n Přísným sítem 
zkoušek na strojve-
doucího projde zhru-
ba polovina uchazečů.

Jan Šindelář

Dobrou zprávu pro železnič-
ní lovce hlav přinesl Drážní 
úřad: dlouhodobý nedosta-
tek strojvedoucích začíná 
vyvažovat rostoucí zájem 
adeptů na tuto profesi. 

Počet žadatelů o licenci 
strojvedoucího loni poprvé 
překročil tisícovku, zkoušku 
pak úspěšně složila více než 
polovina. To je meziročně 
o třicet procent více. Ani to 
však pro potřeby železnice 
nestačí. 

„Poptávka po strojve-
doucích stále převyšuje 
jejich počty,“ uvedl mluvčí 

Federace strojvůdců Libor 
Poláček. Průměrný věk 
strojvedoucích přesahuje pa-
desát let, řada z nich přitom 
jezdí i v důchodu. Licenci 
má zhruba devět tisíc 
lidí, z toho třicet 
žen. K ideálu jich 
podle Drážního 
úřadu chybějí 
zhruba dvě 
stovky. 

Právě ženy 
se začaly 
o dříve výhrad-
ně mužskou 
profesi zajímat 
v posledních letech. 
První z nich složila zkouš-
ky v březnu 2010. „Na zkouš-
ky chodí lépe připravené než 
muži, většinou je dělají na-
poprvé,“ tvrdí mluvčí Dráž-
ního úřadu Martin Novák. 
Dvě strojvedoucí, tedy téměř 
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O práci strojvůdce  
je rekordní zájem

Počet  
žadatelů o licenci 

strojvedoucího loni 
poprvé přesáhl tisícovku. 

Představuje to

30%
meziroční  

nárůst.

desetinu svého stavu, má 
v týmu například soukromý 
dopravce Leo Express. 

„Zájem skutečně roste. 
Od zájmu ke skutečnému 

výkonu profese však 
vede dlouhá cesta, 

nové uchazeče 
tedy vítáme,“ 
uvedl pro-
vozní ředitel 
Leo Expre-
ssu Michal 
Miklenda. 

Firma se mimo 
jiné snaží získat 

nové řidiče loko-
motiv přeškolením 

vlastních zaměstnanců. 
Právě nástup soukromých 

dopravců včetně nákladních 
udělal ze strojvedoucích 
vzácné zboží. Ještě před 
deseti lety byli z dráhy 
propouštěni a na odchodnou 
dostávali peníze z vládního 
sociálního programu. Dnes 
si podle Poláčka mohou 
vybírat a u soukromého 
dopravce prý často dostanou 
vyšší plat než u státní skupi-
ny Českých drah. 

Ani dráhy ale nezahálejí. 
Dorost si cíleně vychovávají 
už na vybraných technic-
kých školách v rámci stipen-
dijního programu. Za osm 
let složilo v rámci programu 
náročnou zkoušku osmdesát 
lidí.    Více E15.cz

PLATIT ČI NEPLATIT. Drážní úřad by za strojvůdcovské zkoušky rád vybíral poplatky, aby omezil 
opakování pokusů. Usiluje proto o změnu zákona.
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Národní podnik Budějovic-
ký Budvar loni vyvezl  
šedesát procent své produk-
ce. Teď se poslední pivovar 
v rukou státu obává, že 
kvůli povinnému zveřej-
ňování smluv v interneto-
vém registru přijde právě 
o zahraniční trhy. Uvedl to 
Petr Žáček pověřený říze-
ním českobudějovického 
podniku.

Ústavně-právní výbor 
sněmovny jednal o novele 
zákona, která má Budvaru 
dát výjimku z povinnosti 
zveřejňování smluv. Výbor 
doporučil poslancům, aby 
předlohu KDU-ČSL vrátili 
do druhého čtení, takže 
schvalování případných 
výjimek se ve sněmovně 
pravděpodobně opět oddálí.

Zákon o registru smluv 
dopadl od července napří-
klad na stát, kraje a větší 
obce, jejich podniky a další 
organizace. Zatím fungu-
je ve zkušebním režimu 
bez sankcí, pivovar proto 

dosud nemusel zveřejnit 
obchodně nejcitlivější 
smlouvy. Zveřejňovány 
mají být smlouvy s plněním 
nad padesát tisíc korun. 
Od letošního července má 
být zavedeno pravidlo, že 
nezveřejněná smlouva není 
platná.

„Jedno z rizik je zásadní 
omezení podnikání v zahra-
ničí. Naši obchodní partne-
ři bez výjimek nesouhlasí 
se zveřejněním jakýchkoli 
informací o spolupráci a ra-
ději takovou smlouvu vůbec 
neuzavřou. Pivovar tím 
přijde o trh. Bude ohroženo 
dosud ziskové hospodaření 
našeho podniku,“ prohlásil 
Žáček.

Budvar vyhodnotil dopad 
zákona ve zkušebním 
sedmiměsíčním režimu. 
Zkušenosti podle Žáčka po-
tvrzují, že dopady zákona 
po prvním červenci poškodí 
obchodní i finanční oblast 
a negativně se projeví 
v hospodaření. /čtk/ 

Budvar se brání 
zveřejňování smluv. 
Bojí se o své trhy 

Uchazeči o licenci strojvedoucích

  Pramen Drážní úřad
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Constellium postaví 
v Děčíně halu za miliardu
Hliníkárna Constellium 
Děčín investuje do nové 
výrobní haly přes miliardu 
korun. Společnost vytvoří 
150 nových pracovních 
míst, nábor zaměstnanců 
už začal. Stavba má začít 
letos, uvedení do provozu 
se očekává koncem roku 
2019. 

PwC: 82 procent šéfů 
firem věří v růst tržeb 
Šéfové českých firem 
očekávají další úspěšný 
rok. Celkem 82 procent 
z nich věří, že jim porostou 
tržby. Největší růstovou 
příležitostí budou inovace. 
Největší hrozbu naopak 
představuje nedostatek 
lidí a přílišná regulace. 
Vyplývá to z průzkumu 
mezi 114 šéfy významných 
firem na českém trhu, který 
uskutečnila poradenská 
společnost PwC ČR. 

Továrna na ledničky 
Candy jde do dražby 
Hala v Podbořanech 
na Lounsku, v níž se 
vyráběly ledničky Candy, 
je na prodej ve čtyřdenní 
on-line dražbě. Poslední 
zaměstnanci závod opustili 
na jaře 2015. Objekt včetně 
výrobních linek a zařízení 
ode dneška nabízí spo-
lečnost Rabin Worldwide 
ze San Franciska. Závod 
o výrobní kapacitě 400 tisíc 
kusů ročně je k mání se 
vším výrobním vybavením.

Renualt se chce v Česku 
pustit do elektromobilů
Francouzský Renault zva-
žuje, že ve druhém pololetí 
vstoupí na český trh s elek-
tromobily. Automobilka se 
zaměřuje na trhy s dotova-
nými nákupy elektromobilů 
a právě český stát dotační 
programy pro tato vozidla 
na konci minulého roku 
spustil. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/zajem-o-praci-strojvedouciho-je-rekordni-uspeje-ale-jen-zhruba-polovina-uchazecu-1328117
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n Petrochemický gi-
gant už od pojišťoven 
získal za havárii etyle-
nové jednotky v Lit-
vínově 7,9 miliardy 
korun. To je asi polovi-
na škod, které v Litví-
nově a v Kralupech při 
haváriích utrpěl.

Jan Stuchlík

Unipetrol očekává, že se mu 
bude v příštích letech dařit. 
Svědčí o tom zvýšení hodno-
ty rafinerií o 1,9 miliardy ko-
run, které firma zaúčtovala 
na konci loňského roku. Tím 
si také vylepšila loňský zisk. 
Hodnotu majetku Unipetrol 

přepočítává na konci kaž-
dého roku podle toho, kolik 
hotovosti mu bude v budouc-
nu přinášet. „Vycházeli jsme 
z finančního plánu do roku 
2021, kde vidíme zlepšení 
hotovostních toků. Existu-
je navíc prostor pro další 
zhodnocení majetku,“ říká 
finanční ředitel Unipetrolu 
Miroslaw Kastelik. Celou 
střednědobou strategii 
včetně finančního výhle-
du Unipetrol představí až 
v březnu.

Až dosud Unipetrol kvůli 
krizi rafinerského byznysu 
v Evropě hodnotu majetku 
snižoval. Zisk si tím uměle 
ořezal v letech 2011, 2012 
a 2014. Naposledy odepsal 
4,7 miliardy korun z hodnoty 
majetku. 

Navzdory haváriím má 
Unipetrol rekordní zisk

Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,019

Čína 1 3,672

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,610

Japonsko 100 22,073

Kanada 1 19,235

Maďarsko 100 8,689

Norsko 1 3,029

Polsko 1 6,220

Rusko 100 41,740

Švédsko 1 2,855

Švýcarsko 1 25,269

Turecko 1 6,532

USA 1 25,252

Velká Británie 1 31,731

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 26. 1. 2017

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 68,00 1,95 

ČEZ 427,80 0,66 

Erste Bank 772,00 -0,99 

Fortuna 94,00 0,53 

Kofola 402,00 0,63 

KB 892,60 0,15 

Moneta 81,80 -0,24 

O2 CR 269,50 0,22 

Pegas 815,00 -0,37 

Philip Mor. ČR 13 137,00 -0,40 

TMR 655,00 0,00 

Unipetrol 188,40 0,61 

VIG 630,10 0,32

Celkový objem (v tisících korun)  730 326

Akcie na pražské burze 26. 1. 2017

Výsledky Unipetrolu (v miliardách korun)

 Pramen Unipetrol 
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Menšinoví akcionáři při 
vyhlášení výsledků Unipetrolu 
za loňský rok opět upozornili, 
že loňská akvizice Spolany 
Neratovice od mateřského 
PKN Orlen byla pro firmu 
nevýhodná a poškozuje jejich 
zájmy. Ve Spolaně se v létě 
přestane vyrábět chlór, který 
potřebuje pro produkci PVC. 
„Investice do nové výroby 
chlóru zvažujeme, nejsme ale 
zatím přesvědčení, že by byla 
zisková,“ říká finanční ředitel 
Unipetrolu Miroslaw Kastelik. 
Výroba PVC bude pokračovat 
díky nákupu surovin od ex-
terních dodavatelů. Unipetrol 
nyní nově tvrdí, že Spolana 
má pro společnost velkou 
hodnotu také jako místo, kde 
je povolena chemická výroba.

Koupi Spolany si 
Unipetrol chválí

Hospodaření firmy loni 
výrazně narušil pokračující 
výpadek etylenové jednotky 
v litvínovské rafinerii, která 
se po předloňské havárii 
rozjela až v říjnu, a půlroční 
odstávka rafinerie v Kralu-
pech. I proto celkové tržby 
Unipetrolu meziročně klesly 
o 19 procent na 87,8 miliardy 
korun. Přesto firma vykázala 
rekordní čistý zisk 7,98 mili-
ardy korun. Kromě navýšení 

hodnoty majetku jí k tomu 
pomohlo ještě zvýšení hod-
noty zásob o miliardu korun.

„Celkově hodnotíme 
výsledky pozitivně. Ve čtvr-
tém čtvrtletí se po obnovení 
provozu etylenové jednot-
ky v Litvínově a rafinerie 
v Kralupech zvedl objem 
zpracované ropy o čtvrtinu  
a využití kapacit se dostalo 
na 90 procent,“ říká Václav 
Kmínek z Patria Research.

Oba výpadky by mělo pokrýt 
pojištění majetku a ušlého 
zisku. Loni Unipetrol získal 
od pojišťoven 7,9 miliardy 
korun. Celkem odhaduje 
škody a ušlý zisk v Litví-
nově na 14 miliard korun 
a v Kralupech na 1,2 miliardy 
korun. „Konečné částky, 
které dostaneme, ale budou 
záviset na dohodě s pojišťov-
nami. V případě Kralup jsme 
už dohodě blízko. U Litvíno-
va mimo jiné diskutujeme 
s pojišťovnami o tom, jaký 
dodatečný zisk nám v bu-
doucnu přinese provedená 
rekonstrukce etylenové jed-
notky. O ten se bude pojistné 
plnění snižovat,“ vysvětluje 
Kastelik.    NÁZORY str. 12

AUTOMOBILKA Fiat Chrysler Automobiles loni zvýšila čistý 
zisk na 1,81 miliardy eur z 93 milionů eur. K růstu přispěl 
zájem o ziskovější modely, který vykompenzoval i pokles pro-
deje na severoamerickém trhu. Zvýšil se i zisk luxusní značky 
Maserati (na snímku).

FIATU SE DAŘÍ
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PARAMO. Pardubickou rafinerii minerálních olejů, krátce Paramo, 
stoprocentně vlastní Unipetrol od roku 2009. 
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n Každý z pěti finalistů 
plánuje využít k dopra-
vě jinou raketu. 

Závod soukromých spo-
lečností o dobytí Měsíce se 
pomalu blíží ke konci. Google 
v rámci své soutěže Google 
Lunar X Prize potvrdil pět 
finalistů, kteří mají do konce 
roku vypravit robotickou 
sondu Měsíc. Pro vítěze je 
připravena odměna dvacet 
milionů dolarů.

V pětici finalistů jsou firmy 
SpaceIL z Izraele, MoonEx-
press z USA, TeamIndus 
z Indie, Hakuto z Japonska 
a mezinárodní syndikát 
SynergyMoon. Pokud některá 
pomýšlí na 20 milionů dolarů, 
musí odstartovat nejpozději 
31. prosince 2017, dopravit 
sondu na Měsíc, ujet s ní přes 
500 metrů po jeho povrchu 

a odvysílat na Zemi obrázky.
Tým, který dorazí na Měsíc 
druhý, může počítat s pěti 
miliony dolarů. Dalších pět 
milionů je připraveno za bo-
nusové úkoly – jedním z nich 
je třeba vyfotografování mís-
ta prvního přistání člověka 
na Měsíci.

Každý z finalistů plánuje 
využít k dopravě jinou raketu. 
Izraelská SpaceIL chce svůj 
modul dopravit pomocí rake-
ty Falcon 9. Modul by se navíc 
neměl pohybovat na povr-
chu Měsíce, ale požadovaný 
půlkilometr má přeletět. 
Americký MoonExpress zase 
poletí s raketou Electron 
společnosti Rocket Labs 
startující z Nového Zélandu. 
Mezinárodní tým Synergy 
Moon chce využít raketu 
Neptun Interorbital Systems 
a indický tým Indus stejně 
jako japonský tým Hakuto 

zase využijí indických služeb 
zkušené firmy PSLV (Polar 
Satelltie Launch Vehicle).

Deset let existující soutěž 
Lunar X Prize se inspirovala 
u staršího projektu Ansari 
X-Prize. Ten svého času nabí-
zel 10 milionů dolarů za vy-
budování první vesmírné lodi 
soukromou firmou. Konec 
termínu v roce 2004 ale nikdo 
nestihl. /pav/ Více E15.cz

Vesmírný závod o dvacet 
milionů dolarů finišuje

Žijte digitálním světem
 www.zive.cz

265424/18 inzerce

Největší světový výrobce 
cestovních zavazadel Sam-
sonite International zvažuje 
přesun části výroby do USA. 
Uvedla to včera agentura 
Reuters. Oznámení přichází 
v době, kdy si nový americ-
ký prezident Donald 
Trump stanovil 
jako jednu 
z priorit návrat 
pracovních 
míst do Spo-
jených států. 

„Ačkoli 
se možností 
přemístění 
části výroby 
do Spojených 
států skutečně 
zabýváme, ten proces 
musíme ještě dokončit. 
V tuto chvíli proto mož-
nosti načasování a rozsah 
takového kroku nemůže-
me komentovat,“ řekl šéf 
oddělení vztahů s investory 
William Yue. Nenaznačil ani, 
odkud by se pracovní místa 
přesunula. Samsonite má 

výrobní závody po celé Asii 
včetně Číny, ale i v Evropě.

Samsonite sídlí v Lucem-
bursku a s jeho akciemi se 
od roku 2011 obchoduje 
na burze v Hongkongu. „USA 
mají na celkových tržbách 

firmy podíl 40 procent. 
Případné přemís-

tění výroby by 
firmě umožnilo 

rychleji a pruž-
něji reagovat 
na změny 
na trhu 
a případně 

snížit náklady 
na dopravu,“ 

řekl Yue.
Samsonite vyrábí 

zavazadla a cestovní po-
třeby pod stejným názvem, 
vlastní i značky American 
Tourister, Tumi, Hartmann, 
High Sierra, Gregory, Speck, 
Lipault a Kamiliant. Čistý 
zisk společnosti ve třetím 
čtvrtletí 2016 byl 59,1 mi- 
lionu dolarů a tržby 765,3 mi- 
lionu dolarů. /čtk/

Samsonite zvažuje 
přesun části 
výroby do USA 

Čistý zisk 
společnosti ve třetím 

čtvrtletí 2016 činil

59,1
milionu dolarů.

V pětici finalistů jsou 
SpaceIL z Izraele, 
MoonExpress z USA, 
TeamIndus z Indie, 
Hakuto z Japonska 
a mezinárodní syndi-
kát SynergyMoon.

Vývoz hodinek ze 
Švýcarska prudce klesl
Ze Švýcarska se loni vyvez-
ly hodinky za 18,3 miliardy 
švýcarských franků 
(461,8 miliardy korun), což 
je meziročně o 9,8 procen-
ta méně. Příčinou je nižší 
poptávka v Číně po zave-
dení daně z luxusu, slabší 
turistický ruch a také příliš 
silný kurz švýcarské měny. 
Výrobci vyvezli 25,4 milio-
nu hodinek, což je nejméně 
od roku 2009.

Johnson & Johnson koupí 
švýcarskou Actelion
Americká farmaceutická 
a kosmetická firma Johnson 
& Johnson koupí za 30 mi- 
liard dolarů švýcarskou bio-
technologickou společnost 
Actelion. Oznámily to firmy 
ve společném prohlášení. 
Pro J&J je to jedna z nej-
větších akvizic a pomůže 
jí stát se lídrem v oblasti 
léků zaměřených na léčbu 

vzácného typu vysokého 
krevního tlaku.

RBS si šetří na řešení 
sporu v USA
Britská bankovní společ-
nost Royal Bank of Scot-
land si dala stranou 3,1 mi- 
liardy liber (téměř sto mi- 
liard korun) na řešení sporu 
kolem prodeje hypotečních 
cenných papírů v USA.

VW opustí manažerka 
pro řešení skandálů

Vedení německého Volks-
wagenu po roce ve funkci 
opustí manažerka pro 
řešení skandálů Christine 
Hohmannová-Dennhardto-
vá (65). Firma ji angažovala 
v souvislosti s urovnáním 
svého emisního skandálu 
ve Spojených státech. Za je-
jím odchodem stojí podle 
vyjádření firmy neshody 
v chápání povinností vyplý-
vajících z její funkce. /čtk/

Krátce

http://e-svet.e15.cz/technika/vesmirny-zavod-o-500-milionu-finisuje-k-dobyti-mesice-se-letos-chysta-pet-firem-1328051
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n Příčinou roztržky 
je zeď mezi oběma 
státy, kterou hodlá 
nový prezident USA 
v nejbližších měsících 
dostavět. 

Mexický prezident Enrique 
Peňa Nieto včera zrušil svou 
návštěvu USA, kde se měl 
příští týden sejít s novým 
americkým prezidentem Do-
naldem Trumpem. Mexičan 
to oznámil novinářům s tím, 
že o kroku již informoval 
Trumpa. Důvodem je spor 

kolem stavby zdi na hranici 
obou zemí, kterou ve stře-
du šéf Bílého domu nařídil 
exekutivním příkazem.

Prezident USA v úterý do-
držel svůj předvolební slib 
a vydal exekutivní příkaz 
k pokračování ve výstavbě 
zdi na společné hranici 
s Mexikem dlouhé 3200 ki- 
lometrů. Zahájení stavby 
se podle něj mělo očekávat 
během několika měsíců. 
Její financování měli podle 
Trumpa hradit nejprve 
Američané, nakonec ale 
„stoprocentně“ Mexiko. Pro-
ces to prý může být složitý.

„Říkal jsem to dříve a ří- 
kám to znovu. Mexiko ne-
bude platit za žádnou zeď. 
Lituji a odsuzuji rozhodnutí 
USA pokračovat v budování 
zdi, která nás po léta dělila, 
místo abychom se sjednoco-
vali. Mexiko ve zdi nevěří,“ 
reagoval v televizi Nieto 
ještě několik hodin předtím, 
než oznámil své rozhodnutí 
do Washingtonu neletět.

„Pokud Mexiko nehodlá 
za stavbu tolik potřebné zdi  
zaplatit, pak je skutečně lepší 
nadcházející schůzku zrušit,“ 
odpověděl Trump na Twitte-
ru. (čtk)    Sledujte E15.cz

Mexický prezident 
zrušil návštěvu USA

PĚT DNÍ STAČÍ. Pět dnů na projednání dvouodstavcového 
zákona považuje vláda Theresy Mayové za postačující.
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Návrh zákona ke spuštění 
procesu, jenž povede k od-
chodu země z Evropské unie, 
včera představila britská 
vláda v parlamentu. Poslanci 
začnou o normě jednat 
v úterý 31. ledna. Verdikt 
parlamentu k zahájení tak-
zvaného brexitu, které vláda 
plánuje na konec března, 
nařídil v úterý nejvyšší soud.

„Věřím, že parlament, 
který schválil referendum 
(o brexitu), bude rozhodnutí 
britského lidu respektovat 
a zákon rychle schválí,“ 
řekl poslancům ministr pro 
brexit David Davis s od-
kazem na červnové lidové 
hlasování, v němž se Britové 
vyslovili pro rozluku s unií.

Zákon bude Dolní 
sněmovna projednávat 
i ve středu, pak se jím budou 
zabývat příslušné výbory 
a 8. února by měli poslanci 
text schvalovat. Poté zákon 
poputuje do Sněmovny 
lordů a ke královně.

Skutečnost, že parlament 
má mít na projednání záko-
na jen pět dnů, kritizovali 
opoziční poslanci. Ozna-
čovali to za nepřijatelné, 
ostudu a pohrdání parla-
mentem. Vládní poslanci ale 
argumentovali tím, že zákon 
má pouhé dva odstavce.

Stínový ministr pro brexit 
Keir Starmer uvedl, že jeho 
Labouristická strana bude 
mimo jiné usilovat o schvá-

lení dodatku k zákonu, který 
stanoví, že vláda premiérky 
Theresy Mayové musí po-
slancům podávat pravidelné 
zprávy o rozhovorech s Bru-
selem v intervalu „ne delším 
než dva měsíce“.

Labouristé ale už dříve 
slíbili, že zákon blokovat ne-
budou. Vůdce strany Jeremy 
Corbyn do něj chce nicméně 
prosadit dodatek požadující 
záruku přístupu na jednotný 
trh a ochranu pracovníků. 
Své návrhy hodlá představit 
také Skotská národní strana 
(SNP). /čtk/

Vláda vykročila  
ke spuštění brexitu

Jižní Korea/KLDR Hraniční plot v demilitarizova-
ném pásmu byl vybudován v roce 1953, jeho délka 
činí 248 kilometrů.

Berlínská zeď Přísně střežená bariéra, oddělující 
západní Berlín, patřící do Spolkové republiky 
Německo, od území komunistické Německé 
demokratické republiky (NDR), vyrostla prakticky 
přes noc v polovině srpna 1961. Měřila přes 
155 kilometrů, zbořena byla v listopadu 1989.

Indie/Bangladéš V letech 1993 až 2013 postavila 
Indie asi 4000 kilometrů dlouhou bariéru 
na hranicích s Bangladéšem. Má zabránit migraci, 
pašování a pronikání ozbrojenců.

Izrael/Západní břeh Jordánu Izrael zahájil 
v roce 2002 výstavbu bezpečnostní bariéry kolem 

Západního břehu Jordánu, která brání palestinským 
radikálům dostávat se na jeho území. Dosud bylo 
postaveno přes 700 kilometrů plotu. Izrael už 
v minulosti podobné ploty postavil na hranicích 
s Egyptem (přes 240 kilometrů, letos dokončil 
zvýšení elektronického plotu), podél libanonské 
hranice a na Golanských výšinách.

Španělsko/Maroko Ploty až šest metrů vysoké 
jsou budovány od roku 1998 a ve velkém 
od roku 2005 i ve dvou španělských enklávách 
na středomořském pobřeží Maroka - v přístavech 
Ceuta a Melilla.

Bulharsko/Turecko V květnu 2015 byl dostavěn 
30 kilometrů dlouhý a tři metry vysoký plot 
na bulharské hranici s Tureckem.

Nejdelší zdi mezi státy 
vybudované v posledních desetiletích

MEZI USA 
A MEXIKEM. 
Od devadesátých 
let minulého 
století je ve vý-
stavbě plot mezi 
oběma zeměmi. 
Měl by zabránit 
ilegální imigraci 
a pašování 
drog. Na hranici 
dlouhé přes tři ti-
síce kilometrů je 
v současné době 
dokončeno přes 
tisíc kilometrů 
plotu. Fo
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Britská ekonomika ve čtvrtém 
čtvrtletí pokračovala v mírném 
růstu a zatím nevykazovala 
žádné známky zpomalení 
v důsledku hlasování o brexi-
tu. HDP se proti předchozímu 
čtvrtletí zvýšil o 0,6 procen-
ta, stejným tempem jako 
ve třetím kvartálu. Růst táhli 
zejména spotřebitelé, uvedl 
včera britský statistický úřad. 
Propad kurzu libry ale podle 
ekonomů situaci v letošním 
roce zhorší. Analytici v anketě 
Reuters v průměru očekávali, 
že růst dosáhne 0,5 procenta. 
Meziročně britská ekonomika 
vykázala růst o 2,2 procenta, 
což je také mírně rychlejší 
tempo, než se čekalo.

Ekonomika 
roste
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n Šestina světové 
populace oslaví dnes 
o půlnoci nový čínský 
rok. Podle tradičního 
orientálního kalendáře 
začne vláda Kohouta.

Tomáš Stingl

Opice odchází, Kohout při-
chází. Zítra přivítají asijské 
země příchod čínského 
nového roku. Oslavovat bude 
nejen Čína, ale například 
i Thajsko, Vietnam, Kambo-
dža či Singapur. V Číně už 
nyní způsobují lidé odjíždě-
jící za příbuznými na svátky 
dopravní kolaps. V pohybu 
je rekordní počet osob. „Oče-
kává se 2,98 miliardy cest,“ 
uvedla agentura Xinhua.

Letos přichází Kohout 
s atributem ohně. Číňané 
v tom vidí ironickou podob-
nost s nástupem americ-
kého prezidenta Donalda 

Trumpa. Ten chce omezit 
vliv čínských firem v USA 
a protičínskou rétorikou si 
v říši středu zatím velkou 
popularitu nezajistil. „Ko-
hout má rád souboje, slovní 
hádky a je útočný,“ narážel 
na to například v rozho-
voru pro list The Japan 
Times věštec Thierry Chow 
z Hongkongu.

Hitem je tak v posledních 
dnech v čínských interneto-
vých obchodech nafukovací 
kohout vyvedený s blon-
ďatým hřebínkem, který 
amerického prezidenta při-
pomíná. Cena jde v přepočtu 
od zhruba tisícikoruny za ty 
menší až po víc než 160 tisíc 
korun za největšího, šest-
náctimetrového. Takového 
Trumpa-kohouta vztyčili 
Číňané na náměstí ve městě 
Tchaj-jüan a selfie s ním je 
hitem sociálních sítí.    

To britská premiérka The-
resa Mayová využila lunární 
nový rok elegantně k politic-

kým cílům. Zveřejnila včera 
blahopřejné video, kde uvá-
dí, že chce v roce Kohouta 
rozvíjet nadstandardní vzta-
hy s Čínou. Může jít o příspě-
vek ke snaze Velké Británie 
přeorientovat se po brexitu 
obchodně víc na mimoev-
ropské země. „Přijali jsme 

víc čínských investic než 
kterákoli jiná velká evropská 
země. Studuje u nás 150 tisíc 
čínských studentů. Množství 
čínských turistů, kteří naši 
zemi navštívili, se v posled-
ních pěti letech zdvojnáso-
bilo,“ zdůraznila v pozdravu 
Číňanům britská premiérka.

Čína přivítá ohnivého Kohouta

JEŽÍŠ NADĚJE I PRO 
MAJETNÉ 
A VLIVNÉ

2. – 5. BŘEZNA 2017, BENICE

Přednáší RADIM PASSER
Více informací včetně programu  

je možné si vyžádat na  
info@maranatha.cz, případně 

na www.maranatha.cz

265449/11 inzerce

NOVÝ ROK. Opice odchází, přilétl Kohout.
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Řecko nevydalo Turecku 
osm uprchlých vojáků
Řecký nejvyšší soud 
odmítl vydat Turecku osm 
vojáků, kteří loni v červen-
ci při neúspěšném pokusu 
o státní převrat uprchli 
z vlasti. Turecké minis-
terstvo zahraničí se proti 
rozhodnutí řeckého soudu 
ohradilo a označilo ho 
za politicky motivované 
a v rozporu s mezinárod-
ními pravidly.

Starostku vyšetřují 
kvůli zneužití funkce
Populistické Hnutí pěti 
hvězd se postavilo za svou 
členku a starostku Říma 
Virginii Raggiovou, kterou 
vyšetřuje policie kvůli po-
dezření ze zneužití funkce 
a křivé výpovědi. Raggio-
vá, která loni stanula jako 
první žena v čele radnice 
italské metropole, slibova-
la, že skoncuje s korupcí 
ve vedení města. /čtk/

Krátce
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Tvář dne 

 Říkal jsem to v minulosti  
a říkám to znovu: Mexiko  
nebude platit za žádnou zeď,

řekl mexický prezident  
Enrique Peña Nieto 
str. 10
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Pojištěný zisk 
otlučeného 
bodyguarda
Petrochemický a rafinerský 
holding Unipetrol prožívá 
poslední roky nebývale 
dobré období. Vděčí za to 
především příznivému vývo-
ji marží v období posledních 
dvou let. Ty se po vleklé krizi 
sektoru, která se fakticky 
táhla od roku 2009 po dlou-
hých pět let, vzpamatovaly 
na přelomu let 2014 a 2015 
a vytáhly nejen Unipetrol, 

ale celou branži v regionu 
k hvězdným výsledkům. 

Těm pomohl také rychlý 
pokles cen ropy z úrovní 
kolem sta dolarů za barel 
na úrovně současné nebo i ty 
nižší z období první polovi-
ny loňského roku. Bohužel 
na rozdíl od maďarského gi-
gantu MOL (včetně jeho slo-
venského Slovnaftu), rakous-
kého OMV, ale i polského 
PKN Orlen trpěl Unipetrol 
i v tomto přívětivém období 
zásadní podinvestovaností 
kvůli chybné politice polské-
ho majoritního akcionáře.

 Ten v konsolidovaném cel-
ku upřednostňoval investice 
na domácím trhu. Vše vyvr-
cholilo nejdříve výbuchem 
etylenové jednotky v Záluží 
v létě 2015 a následně dalším 
výbuchem klíčového zaříze-
ní kralupské rafinerie v roce 

2016. Výborné finanční vý-
sledky byly nicméně ochrá-
něny nejen majetkovým 
pojištěním obou provozů, ale 
také pojištěním případných 
provozních důsledků podob-
ných událostí. 

Paradoxem celé situace 
je fakt, že časová prodleva 
plnění od pojišťoven ve věci 
zmíněných havárií může při-
nést společnosti Unipetrol 
naprosto rekordní výsledky 
také v roce 2017. Ty se stanou 
realitou za předpokladu, 
že se jak v rafinerském, tak 
i v petrochemickém průmy-
slu udrží stávající marže, 
podaří se opětovně zahájit 
provoz všech poškozených 
zařízení a dojde právě k do-
datečnému plnění od pojiš-
ťoven, které může nakonec 
dosáhnout až osmi miliard 
korun.

Na rozdíl od ostatních spo-
lečností v regionu bohužel 
Unipetrol zůstává jediným 
veřejně obchodovaným 
subjektem, jehož akcionáři 
se z úspěchu své společnosti 
nemohou radovat. Zatímco 
akcie PKN Orlen, MOL i OMV 
poslední rok raketově rostou 
o desítky procent, akcií 
Unipetrolu se to netýká. Dů-
vodem je podivná finanční 
politika v podání polského 
majoritního akcionáře Uni-
petrolu. 

Orlen se v Polsku za-
dlužuje, ale přesto vyplácí 
rekordní dividendy, zatímco 
v Česku činí přesný opak. 
Dividendu nevyplácí, a když 
už ano, tak hluboko pod 
potenciálem společnosti. 
Ani v době rekordně nízkých 
úrokových sazeb se nezadlu-
žuje, udržuje záporný čistý 

dluh, a co je nejhorší – v hol-
dingu PKN Orlen posloužil 
Unipetrol  jako odpadkový 
koš na problémy. Stalo se tak 
s akvizicí Spolany. Tu Orlen 
přes polskou společnost 
Anwil, kterou stoprocent-
ně vlastní, dovedl na práh 
bankrotu. A následně Spo-
lanu těsně před vynucenou 
a zcela nerentabilní investicí 
převedl na Unipetrol, v němž 
je ale Orlen pouze 63procent-
ním akcionářem.

Je zřejmé, že tato neutěše-
ná situace v Unipetrolu bude 
trvat, dokud bude Unipetrol 
v polském holdingu fun-
govat jen jako otloukaný 
bodyguard finančních zájmů 
akcionářů PKN Orlen.

Autor je analytikem společnosti J&T, 
která je minoritním akcionářem 
Unipetrolu

Komentář

Michal Šnobr
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 Jak to vidíte s prodlou-
žením metra až do Jesenice? 
Nebylo by lepší prodloužit 
trasu D do Dolních Břežan, 
kde stojí dvě velká vědecká 
centra?
Prudký nárůst počtu 
obyvatel v Jesenici a jejím 
okolí a každodenní zácpy 
na silnicích nás nutí pro-
věřovat všechny možnosti, 
jak lidem spojení veřejnou 
dopravou zlepšit. Jsme si 
vědomi rozvoje celé této 
oblasti jižně od Prahy – a je 
to nejen bytová výstavba, 
ale též vědecká centra, 
o kterých se zmiňujete. 
Takže velké počty cestují-
cích jezdí i na této trase. 
Pozitivní je, že díky tomu 
se využívá rovnoměrněji 
kapacita hromadné dopravy 
v obou směrech, protože 
zaměstnanci vědeckých 
center jezdí ráno i odpole-
dne v opačném směru než 
tradičně dojíždějící z této 
oblasti do Prahy. Neomezuj-
me se však jen na metro – 
dnes jezdí i moderní a tiché 
tramvaje, které se i v zahra-
ničí rozšiřují za město. Kraj 
si proto nechává zpracovat 
studii, kam by se mohly 
tramvaje z Prahy prodlou-
žit. A jedna z prověřovaných 
lokalit je i zde.

 Kdy si představu-
jete, že se trasa metra D 
prodlouží až do Jesenice? 
A bude se kraj na stavbě 
finančně podílet?
Uvedené řešení je zatím 
jen jednou ze zvažovaných 
variant. Je předčasné hovořit 
o jakémkoli harmonogramu. 

 Kdy přestane Středo-
český kraj blokovat  

výstavbu severozápadní 
části pražského okruhu?
Středočeský kraj nikdy 
neblokoval a neblokuje vý-
stavbu severozápadní části 
pražského okruhu. Problém 
pozastavení investorské pří-
pravy je v neplatnosti územ-
ního plánu Prahy v dané 
lokalitě, tj. staveb 518 a 519. 
Konkrétní dotazy na tyto 
stavby směřujte na Ředitel-
ství silnic a dálnic.

 Bude Středočeský kraj 
více podporovat rychlo-
dráhu do Kladna, kde bydlí 
mnohem více obyvatel 
než v Jesenici, kam bude 
za chvilku jezdit metro?
Kladno je v dnešní době 
největším městem Stře-
dočeského kraje, z něhož 
je nutno zajistit dopravu 
do Prahy, a je dlouhodobě 
zařazeno jako prioritní 
projekt. Ten se připravuje již 
od devadesátých let minu-
lého století a i my moderní, 
rychlé a kapacitní spojení 
podporujeme. Potřeba řešení 
dopravní obslužnosti zejmé-
na v Jesenici vznikla kvůli 
rostoucímu počtu tamních 
obyvatel. Nejde o to, který 
projekt budeme podporovat 
více. Situaci v jednotlivých 
oblastech analyzuje Plán 
dopravní obslužnosti, který 
je k dispozici i na interneto-
vých stránkách kraje.

 Proč děláte pro tako-
vého člověka, jako je Andrej 
Babiš?
Nedělám pro Andreje Babiše, 
ale jsem členkou hnutí ANO, 
které založil. Byla jsem 
u vzniku hnutí ANO. Nejsem 
tedy jeho zaměstnancem, jak 
si asi omylem myslíte. Ale 

Rodačka 
z Karlových Varů 
absolvovala 
Vysokou školu 
zemědělskou 
v Praze. Od roku 1998 byla osm 
let zastupitelkou obce Krhanice, 
z toho po čtyři roky starostkou. 
V letech 2004–2008 působila 
za ODS rovněž jako zastupitelka 
Středočeského kraje. Nyní 
předsedá středočeské 
organizaci hnutí ANO, za nějž 
byla v roce 2013 zvolena 
do sněmovny.  V roce 2015 se 
stala místopředsedkyní hnutí. 
Po volbách v roce 2016 se stala 
hejtmankou Středočeského 
kraje a rezignovala na mandát 
ve sněmovně. Pracuje jako 
manažerka maloobchodní sítě 
prodejen s nábytkem.

Jaroslava Pokorná 
Jermanová (46)

Nejsem Babišův zaměstnanec 
n Je první ženou v čele 
nejlidnatějšího a nejbohatšího 
regionu Česka. Hejtmanka 
Středočeského kraje za ANO 
Jaroslava Pokorná Jermanová má 
velké plány hlavně v dopravě. Jde 
o reálné projekty, anebo jsou to jen 
předvolební sliby? A proč si pro svou 
politickou kariéru vybrala právě 
ANO? V on-line rozhovoru se ptali 
čtenáři E15.cz. 

můžete tento dotaz smě-
rovat na více než 30 tisíc 
zaměstnanců firem, které 
pan Babiš vlastní.

 Budete kraj řídit jako 
firmu?
Budu kraj řídit tak, aby pro-
speroval. Například finanční 
řízení kraje musí mít firemní 
parametry. Řekněme, že 
bych ráda kraj řídila jako 
společensky odpovědnou 
firmu, kde je ziskem spokoje-
nost Středočechů.

 Plánujete nějak ze-
fektivnit provoz krajského 
úřadu? Pokud ano, jak?
Ano, chceme kraj efektivně 
finančně řídit. To je něco, co 
tu předtím moc nefungovalo. 
Pokud máte na mysli výkon 
úřadu, pak bych ráda mo-
tivovala jeho zaměstnance, 
aby poskytovali co nejlepší 
služby svým „klientům“, na-
příklad starostům středočes-
kých obcí. Chci kraj nastavit 
na vysoký výkon.

 Podepsala byste 
dotaci na projekt typu Čapí 
hnízdo?

Projekt typu Čapí hnízdo 
bych podepsala, pokud by 
splňoval všechna zákonem 
určená kritéria.

 Úkoluje vás Andrej 
Babiš? Jak často se s ním 
o Středočeském kraji baví-
te, jaké jsou jeho priority 
v regionální politice?
V hnutí ANO mě a mé kolegy 
včetně pana Babiše úkoluje 
předsednictvo. S panem Ba-
bišem se bavíme pravidelně. 
Nerada bych mluvila za pana 
Babiše, ale priority hnutí 
ANO v regionální politice 
určitě najdete v programu 
jednotlivých regionů. Jistě 
se mnou budete souhlasit, 
že se region od regionu liší. 
Ve středních Čechách jsme 
šli s kolegy do voleb s vizí 
vybudovat kraj bez rizik. 
Určitě je to zlepšení kvali-
ty infrastruktury, ale to je 
denní chléb úřadu. Chceme 
za první volební období sní-
žit vnitřní dluh kraje, který 
máme například v silnicích 
II. a III. třídy nebo v mos-
tech. Mou osobní prioritou 
je vrátit a udržet v kraji 
pitnou vodu. To nepůjde bez 

zachování spodních vod. 
V tomto kontextu je alarmu-
jící úbytek lužních lesů. 

Celý rozhovor na E15.cz



Tomáš Stingl

Je to možná nejzvláštnější 
středisko zimních sportů 
na světě. Teploměr ukazuje 
třicet stupňů plus, nikoli 
minus. Silný vítr neseká 
do tváře sněhovými vloč-
kami, ale pichlavými zrnky 
písku. Slunce praží a prkno 
si musíte v potu tváře vynést 
nahoru na kopec sami. 
Žádná lanovka, žádný vlek. 
Pouštní oáza Huacachina 
uprostřed Peru se proslavila 
takzvaným sandboardingem 
– jízdou na prkně pískem.

SPOTŘEBUJETE CELOU SVÍČKU
Je a není to podobné klasické 
jízdě na sněhu. Technika 
je v zásadě podobná, jen je 
potřeba důsledně držet tě-
žiště na zadní noze, jinak se 
předek prkna hned snadno 
zaryje do písku. Když za-
břednete, sandboard se z pís-
ku špatně doluje. Připomíná 
to trochu jízdu v hluboké 
závěji. Případný pád ovšem 
bolí podstatně víc. Dopad 
do písku je přece jen tvrdší, 
a protože máte na sobě lehké 
oblečení, můžete si poškrá-
bat nekrytou kůži. Prkno 
víc drhne, takže je nezbytné 
skluznici před každým sjez-
dem důkladně navoskovat, 

jinak byste daleko nedojeli. 
Místní kluci, kteří vám sand-
board pronajmou, vám na to 
dají rovnou celou svíčku. Tu 
snadno spotřebujete už při 
druhé nebo třetí jízdě.

Další rozdíl proti klasic-
kému lyžování tkví samo-
zřejmě v pohledu na okolní 
krajinu. Jde o severní hrani-
ci Atacamy, nejsušší pouště 

planety. V této oblasti Peru 
je nejkrásnější. Zatímco v ji-
ných částech Jižní Ameriky 
je Atacama více kamenitá 
a má barvu šedého prachu, 
Huacachinu obepínají líbivé, 
sytě žluté duny. Je to skoro 
takový pouštní kýč.

BEZ LANOVKY, PĚKNĚ PO SVÝCH 
Největší rozdíl proti klasic-
kému snowboardingu roz-
hodně okoštujete při cestě 
nahoru zpátky na kopec. To 
teprve přichází opravdový 
sportovní výkon. Těžké boty 
se boří do písku, člověk udělá 
jeden krok dopředu a o dva 
kroky ho sypký písek hned 
zase vrátí zpátky. Protože 

v poušti chybí nějaké valné 
měřítko, duny se zdají men-
ší, než ve skutečnosti jsou. 
Sandboardista se těžkopád-
ně lopotí vzhůru, a přitom 
má pocit, že se vrcholek 
nějak nepřibližuje. Tady si 
vděčně vzpomenete na luxus 
evropských sedačkových 
lanovek – nahoru člově-
ka vynese elektřina, dolů 
ho stáhne gravitace, to je 
vlastně celé skoro bez práce, 
jakýpak sport.

PRO LENOCHY MÁME BUGATKY
Sandboarding je dřina, takže 
většina natěšených turistů, 
kteří přijedou do Huacachi-
ny z nedalekého města Ica, 

to brzy vzdá a v oáze rychle 
přesedlá na jinou zábavu. 
Místní podnikavci tady za-
čali provozovat jízdu pouští 
v terénních bugatkách. Te-
réňáky s hlubokým vzorkem 
na pneumatikách a celým 
stádem koní pod kapotou ty 
nižší duny celkem snadno 
překonají. A to i s nějakými 
pěti šesti dobře živenými 
turisty na palubě. Řidiči si 
ale stejně dávají dobrý pozor, 
kudy zrovna jedou. Písek se 
samozřejmě pořád trochu 
stěhuje. Je trapas zapadnout 
s bandou lamentujících 
gringos na korbě. Ti ovšem 
z uvíznutí nakonec ještě 
vděčně vytěží atraktivní 
fotky. Zapadlou bugatku si 
vyfotí z takového úhlu, aby 
za ní byla v pozadí do dálky 
ustupující poušť a neby-
lo poznat, že dramatické 
ztroskotání se odehrálo 
ve skutečnosti pár kroků 
od pohodlných hotýlků 
v Huacachině.

Další atrakcí pro línější ná-
vštěvníky je projížďka lodič-
kou po skromném jezírku, 
které tvoří srdce oázy. Sto 
metrů tam, sto metrů zpátky, 
víc to nejde. I taková plavba 
je solidní, pokud uvážíte, že 
jste na louži, která obdrží 
všeho všudy 25 milimetrů 
srážek ročně. Zkrátka s tro-
chou vůle si lze užít vodní 
sporty a lyžovačku i v nejsuš-
ší poušti planety.

Jízdu na prkně nebo na lyžích 
pouští lze samozřejmě zakusit 
i jinde. Vyhovující duny jsou 
také v některých jižních 
oblastech Atacamy ve státě 
Chile. Pro evropské milovníky 
outdoorových sportů je bližší 
příležitostí Arabský poloostrov 
nebo některá místa v severní 
Africe, která také sandboarding 
nabízejí. Výhodou peruánské 
Huacachiny proti konkurenci 
je její snadná dostupnost 
(tedy pokud už jednou 
na návštěvě Peru jste). Oáza 
je totiž vzdálená pouhé tři 
kilometry od legendární 
transkontinentální dálnice 
Panamericany a lze k ní 
dojet po obstojné asfaltové 
silnici. Přespat se dá levně 
v nedalekém městečku Ica.

Zalyžovat si  
na duně

| 14 |    cestování

JAKO PO ZÁVĚJI. Při jízdě na písku je potřeba držet těžiště 
důsledně na zadní noze.

OÁZA. Malé jezírko v Huacachi-
ně shora moc vody nedostane, 
spadnou tu v průměru jen dva 
milimetry srážek měsíčně.
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n Vezměte svíčku, navoskujte vydatně svůj 
sandboard a pusťte se dolů po písečné duně. 
Brázdit takhle poušť je netradiční adrenalino-
vý zážitek. Pokud by snad nebylo dost sněhu 
v evropských horách, v peruánské oáze Huaca-
china čeká písku vždycky dost.

Letos napadlo hodně písku
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Nechtěl jsem svou generaci 
hodnotit, spíš ukázat
n Internetový seriál 
Semestr, který sleduje 
vztah na dálku jedno-
ho páru rozděleného 
studijním pobytem 
a odehrává se pouze 
na plochách počíta-
čů a mobilů, vzbudil 
na podzim velkou 
pozornost. Jako má-
lokteré české dílo se 
přesvědčivě zaměřil 
na současnou mladou 
generaci. Zítra by za to 
mohl jeho sedmadva-
cetiletý režisér a spo-
luscenárista Adam 
Sedlák vyhrát dvě 
Ceny české filmové 
kritiky, v kategoriích 
Mimo kino a Objev 
roku.

Iva Přivřelová

 Chybí vám v českém fil-
mu přesvědčivé zobrazení 
dnešních mladých?
Ano, když už vidím v něja-
kém českém filmu či seriálu 
dvacetiletého člověka, při-
padá mi neznámý. V Ulici si 
mladík zkusí jointa, pak se 
jde uškrtit na šňůře od prá-
dla a volají mu záchranku. 
I proto jsme chtěli natočit 
seriál o tom, co řeší normální 
dvacátník. 

 Poslední díl Semestru 
dost výstižně zachycuje 
současný sklon k prokras-
tinaci. Nechtěl jste být 
k on-line chování kritičtější 
i v průběhu seriálu? 
Myslím, že tam je kritiky 
dost. Nechtěl jsem tu gene-
raci tolik hodnotit, spíš uka-
zovat. Ať si to každý přebere 
sám. Podle mě stačí hořké 
vyznění. Zajímavé je, že lidé, 
kteří seriál viděli v kuse, 
na konec reagovali o dost lépe 
než ti, co viděli pátý díl a pak 
týden čekali na epizodu, kte-
rá byla kratší a koncipovaná 
vlastně jako epilog. 

 Semestr je stále dostup-
ný na Stream.cz. Uvažovali 

konkrétně, říkaly, že jdou 
do Duplexu, a ne do klubu, 
aby používaly Facebook, 
a ne nějakou fiktivní sociální 
síť. Jinak by se s nimi diváci 
neztotožnili.  

 K ztotožnění přispívají 
i přesvědčiví herci. Jak jste 
je vedl?
Chtěl jsem, aby byl seriál 
svým způsobem autentický, 
herci se proto neučili texty 
nazpaměť. Netrval jsem 
na tom, aby text odrecitovali 
větu po větě. Nechal jsem 
je, ať si to říkají, jak chtějí. 
Klidně pokaždé jinak nebo 
s tím, že na něco zapomenou 
a vynechají to. 

 V seriálu vidíme jen to, 
co se děje na ploše počítače 
nebo mobilu. Tahle forma 
vzešla z obsahu?
Semestr vyšel z nápadu 
natočit vztahovku kluka 
a holky, kteří si povídají 
přes Skype. Mám hodně rád 
trilogii Richarda Linklatera 
Před úsvitem, Před soumra-
kem a Před půlnocí. Pak nám 
ale došlo, že by takový film 
vypadal jako rozhlasová hra. 
Tak jsme přemýšleli, jak to 
udělat jinak. A uvědomil jsem 
si, že když s někým volám 
po Skypu, vždycky u toho 
dělám na počítači další věci. 

 Pomohl vám úspěch 
Semestru s přípravou 
vašeho filmového debutu 
Domestik?
Zdá se, že nám otevřel dveře 
a po létě bychom snad mohli 
natáčet. Ale zatím to není 
na sto procent.

 Scénář Domestiku máte 
hotový, předloni jste s ním 
vyhrál scenáristickou sou-
těž Filmová nadace. Jaký to 
bude film?
Hodně komorní, o dvou 
lidech v bytě, o cyklistovi, 
ale bez závodů. Něco jako 
Polanského Nájemník nebo 
Rosemary má děťátko. Hutný, 
plíživý, atmosférický, hororo-
vý příběh o člověku posedlém 
touhou být nejlepší. 

Celý rozhovor na E15.cz

Autorka je spolupracovnicí redakce

jste, že byste ho nabídli 
do televize?
Ne, tam ani nepatří. Navíc 
si nedokážu představit, 
která televize by to v takové 
podobě, v jaké jsme chtěli, 

odvysílala. Tomáš Baldýnský 
prý v Kosmu řešil, že nesmí 
použít slova jako coca-cola, 
protože by se vykládala jako 
product placement. A my 
chtěli, aby postavy mluvily 

Skotská galerie koupila 
obraz Toyen
Obraz české malířky Toyen 
koupila do svých sbírek 
Skotská národní galerie 
v Edinburghu. Vrcholná 
surrealistická malba Po-
selství lesa z roku 1936 se 
přede dvěma lety neúspěš-
ně dražila v Sotheby’s s od-
hadem až milion liber (asi 
35 milionů korun). Nyní byl 
obraz zakoupen za cenu 
kolem 600 tisíc dolarů  
(15,3 milionu korun).

Comics Centrum vydává 
dva kultovní komiksy

Čeští fanoušci grafických 
románů se mohou těšit 
hned na dvě pokračování 
legendární série Bryana 
Talbota Grandville. První 
díl je již na stáncích, dru-
hý se objeví v březnu. Ko-
miksové album Grandville: 
Mon Amour je zařazeno 
do předplatitelské ediční 
řady Na přání.

Britští Kasabian 
vystoupí v Praze
Úspěšná britská skupina 
Kasabian bude po Stingovi 
další hvězdou druhého 
ročníku Prague Metro-
nome Festivalu, který 
se uskuteční od 23. do 
24. června na pražském 
Výstavišti.

Anna Franková operně

Netradiční opera v praž-
ském Divadle Disk  
27. a 29. ledna připomene 
osud Anny Frankové, jejíž 
deník je nejznámějším 
svědectvím o holokaustu. 
Představení poté zamíří 
po školách spolu s odbor-
ným seminářem. /čtk, sul/

Krátce

http://magazin.e15.cz/kultura/reziser-serialu-semestr-adam-sedlak-nechtel-jsem-svou-generaci-hodnotit-spis-ukazat-1328111
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VÝTVARNÉ UMĚNÍ

Dveře dovnitř provázejí 
nitrem Milana Caise

Výtvarník, multimediální 
umělec, performer a hudeb-
ník, zakladatel skupiny Tata 
Bojs Milan Cais vystavuje 
dnes v pražské Galerii Villa 
Pellé díla svého výtvarné-
ho projektu Dveře dovnitř. 
V nových objektech i kres-
bách se zabývá hloubkou 
svých pocitů od radosti 
po smutek i zápasem s vlast-
ním egem. 

CESTOVNÍ RUCH

Pražští  hoteliéři přivítají 
hosty v Noci hotelů

Jedinečné pražské hotely se 
dnes otevřou obyvatelům 
města. Každý hotel si bude 
možné prohlédnout a strávit 
v něm noc za symbolickou 
cenu 777 korun. Do první 
Noci hotelů se zapojilo  
65 podniků. Hosté nahléd-
nou do zákulisí hotelů a se-
tkají se se zajímavými lidmi. 
Hoteliéři tak děkují místním 
za vstřícnost k turistům.

SPOLEČNOST

Na Pupp Bál Festivalu 
zazní Horečka sobotní noci

Hosté prestižního Pupp 
Bál Festivalu, který se koná 
v sobotu ve Slavnostním 
sále karlovarského Grand-
hotelu Pupp, se tradičně 
setkají v uvolněné atmosféře 
s osobnostmi z řad umělců, 
politiků a sportovců. Hlav-
ním bodem programu bývá 
již tradičně muzikálové vy-
stoupení, tentokrát Horečka 
sobotní noci. 

SPORT

Pralyže aneb závody  
po staru v Zásadě

Fotbalový klub SK Zásada 
v Jizerských horách pořádá 
v sobotu sedmý ročník Zá-
sadské pralyže aneb Závodů 
po staru. Pánové i dámy 
závodí opět v běhu na sto 
metrů krokem telemarským 
a na kilometr krokem klasic-
kým. U pánů závodníků jest 
vyžadován dobový úbor k ly-
žím připravený, dámy nechť 
se dostaví v sukni. /bo/

KINEMATOGRAFIE

Vsetín pořádá Evropskou 
filmovou inventuru

To nejzajímavější ze součas-
né produkce shrne čtvrtý 
ročník Evropské filmové 
inventury, která se koná 
v pátek a sobotu ve filmo-
vém klubu Vsetín. Diváci se 
mohou těšit na osm snímků 
z devíti evropských zemí. Pa-
tří k nim německo-rakouská 
smutná komedie Toni Erd-
mann, která získala  
29 festivalových ocenění.
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ZÁBAVNÍ POLITICI. 
Řemeslníci dokončují 
poslední úpravy ob-
řích figurin francouz-
ských politiků, které 
se stanou součástí 
karnevalových 
průvodů v Nice. Tato 
nejvýznamnější zimní 
kulturní akce na Azu-
rovém pobřeží trvá od 
11. do 26. úno- 
ra. Postavy zleva 
doprava: François 
Hollande, Marine Le 
Penová, Alain Juppé, 
Emmanuel Macron, 
Nicolas Sarkozy, Jean-
-Luc Mélenchon  
a Michèle Alliot-Marie.

E15, deník pro ekonomiku a byznys | Vydává CN Invest a. s., Komunardů 1584/42, Holešovice, 170 00 Praha 7, IČ 04312945, internet www.e15.cz | Šéfredaktorka Tereza Zavadilová | Zástupci šéfredaktorky Hana Filipová,  

Martin Čaban a Stanislav Šulc | Šéfkomentátorka Jana Havligerová | Vedoucí vydání Kateřina Baumgartnerová a Petr Dašek | Redakce E15.cz Michal Nosek | Sekretariát redakce Adéla Nová, tel.: 225 977 668, redakcee15@cninvest.cz 

Kontakt na členy redakce jmeno.prijmeni@cninvest.cz | Distribuce distribuce@cninvest.cz | Marketing David Hanuš, david.hanus@cncenter.cz | Inzerce Šárka Kamarýtová, sarka.kamarytova@cncenter.cz 

Číslo registrace deníku E15 – MK ČR E 17948, ISSN 1803-4543 | Deník E15 vychází od listopadu 2007 | Přetisk a jakékoli šíření povoleno pouze se souhlasem vydavatele  

Nevyžádané příspěvky se nevracejí | Tisk EUROPRINT a. s. | Předplaté predplatne@cpost.cz, bezpl. linka 800 300 302 | Tištěný a prodaný náklad ověřuje ABC, člen IF ABC


